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Referat 
 
Deltagere: Egon Østergaard (EØ), Nils‐Erik Norsker (NEN), Kirsten Marie Haugstrup (KMH), Marco Brodde 

(MB), Ole Friis Larsen (OFL), Peter Bonne Eriksen (PBE), Steffen Brøgger‐Jensen (SBJ), Stefan Stürup (SS) og 

Kim Skelmose (KS). Fra Feltornitologisk Udvalg deltog Vicky Knudsen, Henrik Böhmer, David Manstrup, 

Andreas Winding Mønsted, Anders Wiig Nielsen. Fra Fuglenes Hus deltog Lars Engmark (LE), Mark Desholm 

(MD), Marie Staun (MS), Henning Heldberg (HH), Helge Røjle Christensen (HRC) og Sigrid Andersen (SA) 

(referent). 

Afbud: Lene Smith, Simon S. Christiansen, Hans Meltofte, Henrik Wejdling. 
 
Hovedbestyrelsen takker for en fin rundvisning i fuglereservatet ved Bent Møllmann Jürgensen, der er DOFs 

bestyrelsesmedlem i Rungstedlundfonden gennem mange år. 

 

1. Godkendelse af dagsorden  

Dagsordenen blev godkendt med tilføjelser til punkt 11 om Den Danske Naturfond og arbejdet i 

Vildtforvaltningsrådet. 

2. Endelig godkendelse af referat fra HB‐møde 15. april 2016 

Referatet blev godkendt med den kommentar til pkt. 9a, at mødet med Esben Lunde Larsen 

efterfølgende blev aflyst på ministerens foranledning. Sigrid Andersen følger op på at få indgået en 

ny mødeaftale.  

3. Projektstatus: #jegkiggerpåfugle 

Projektleder Marie Staun gav en introduktion til projektet, som er blevet til i samarbejde med 

Naturhistorisk Museum Aarhus og finansieret af Nordea Fonden. Stand‐up shows på landets 

gymnasiale uddannelser er det centrale element i projektet, hvor virkemidlet især er den sjove 

vinkel på fugle og det at være fuglekigger. Projektet søger at fokusere på fugleoplevelser fra 

fuglekiggernes perspektiv, samarbejde med lokale ornitologer om fuglearrangementer og kontakt 

til andre unge med interesse for fugle. Ved hjælp af en App på mobiltelefonen oprettes artslister, 

og der etableres konkurrencer uddannelsesstederne imellem. Holdet af stand‐up’ere består af Vicky 

Knudsen, Morten DD og Sebastian Klein samt Emil Brandtoft. Samtlige 24 shows for efteråret 2016 

er booket. I hele projektperioden afvikles der 50 shows, som er ved at blive tilrettelagt med et vist 

fælles indhold. Stilen kommer dog til at afhænge meget af personen, der optræder.  

4. Projektstatus: ph.d. projekt, Henning Heldbjerg 

Henning Heldbjerg præsenterede sit ph.d. projekt, ”Citizen Science Based Bird Population Studies”, 

der er finansieret som en erhvervs‐ph.d. med DOF i samarbejde med Aarhus Universitet. Projektet, 

der har fokus på at kortlægge årsager til stærens tilbagegang, afsluttes med udgangen af oktober 

2017. Projektet skrider planmæssigt frem, og Henning Heldbjerg har bestået midtvejseksamen med 

stor ros fra vejlederne, Anthony Fox og Peter Sunde. Henning har gennemført en række kurser og 

været på studieophold i udlandet. Den overordnede tanke har været at bruge data fra DOFs 

overvågning. Henning har allerede publiceret en række videnskabelige artikler, nyhedsbreve og 

populærvidenskabelige artikler samt forestået formidling på DOFs medier. Særligt ligger det 
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Henning på sinde at optællerne skal høre om projektet, da de har slidt i det med frivilligt arbejde. 

Henning besøger gerne lokalafdelingerne og fortæller om sin forskning.  

5. Skal der fortsat være medlemsaktiviteter i Fugle & Natur? 
 
Ifølge Helge Røjle Christensen, der er redaktør af medlemsbladet Fugle & Natur, er der for få sider 
med redaktionelt indhold i bladet, sammenlagt er der 48 sider. Ud fra redaktørens vurdering ville 
det være optimalt, hvis medlemsbladets indhold havde mere fokus på fugle og fuglefolk, og mindre 
indhold om foreningen. Løsningsmodellerne kunne, ifølge Helge Røjle Christensen være at udvide 
sidetallet eller at reducere medlemsinformationerne bagerst i bladet. Et af de spørgsmål, som blev 
drøftet, var, om tiden er kommet til udelukkende at annoncere ture og arrangementer på nettet. 
Helge Røjle Christensens vurdering er, at visse medlemmer har svært ved at finde annonceringen af 
turene på internettet. Hovedbestyrelsen besluttede at fortsætte drøftelsen på førstkommende 
bestyrelsesmøde.  
 

6. Feltornitologisk Udvalg kommer på besøg  
 
Egon Østergaard bød velkommen til Vicky Knudsen, Henrik Böhmer, David Manstrup, Andreas 
Winding Mønsted og Anders Wiig Nielsen fra Feltornitologisk Udvalg. Hovedbestyrelsen vil gerne 
understøtte feltornitologien i Danmark, så derfor er det vigtigt at høre, hvilke tanker 
Feltornitologisk Udvalg gør sig. 
 

 Hvordan kan HB understøtte Feltud og feltornitologien i DK yderligere?  
Anders Wiig Nielsen redegjorde for, at feltornitologien bør styrkes gennem aktiviteter i DOF, der 
virker samlende for folk, der ynder at dyrke deres fugleinteresse.  

 

 Hvilke muligheder ser Feltud for frivilligt at drive et eller flere debatfora i DOF og i hvilket regi?  
Det har vist sig svært at finde frivillige i DOF, der vil drive et debatforum. 
 

 Tanker om et nyt billedgalleri i DOF‐regi, drevet af frivillige. 
Det har vist sig svært at finde frivillige i DOF, der vil redigere et billedgalleri og der var ønske om at 
samarbejde med staben i Fuglenes Hus om denne opgave.  
 
OFL mindede om, at der gennem længere tid har været drøftet to typer fotogalleri; et af høj 
teknisk kvalitet til brug for DOFs publikationer og et feltornitologisk billedgalleri. MB foreslog, at 
arkivet med højkvalitetsfotos løftes af Fuglenes Hus, og at det feltornitologiske billedgalleri løftes 
af frivillige. Vicky Knudsen mente ikke, det er en god ide med to forskellige gallerier. Hvis der er 
behov for fotos af høj teknisk kvalitet til DOFs publikationer, kan de let skaffes via efterlysning på 
Facebook. Hun foreslog, at der kun etableres et galleri til billeder, der kan diskuteres og 
identificeres af feltornitologerne og pointerede desuden, at det ikke udelukkende bør være 
medlemmer at FeltUd, der er moderatorer. MD var enig i, at der ikke er behov for et 
”glansbilledgalleri”. 

 

 Pandion, Status og udvikling 
Feltornitologisk Udvalg ser valget af Henrik Haaning Nielsen som skribent for feltornitologisk stof 
på Pandion som et kæmpe aktiv, der i høj grad har styrket webmagasinets relevans for den 
feltornitologiske målgruppe. Pandion er inde i en fin udvikling. FeltUd er på det seneste begyndt at 
sende oplysninger til Henrik Haaning på Pandion og til medarbejdere i Fuglenes Hus. Pandion bliver 
dermed et forum, hvor man som interesseret får interessante oplysninger. FeltUd opfordrede 
Hovedbestyrelsen til at fokusere på artslister som 1. prioritet. Hvis de kunne samles på Pandion, så 
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ville det skabe en masse interesse og yderligere aktivitet. 2. prioriteten er at få etableret et 
feltornitologisk billedgalleri. Mark Desholm nævnte, at den mobile DOFbase, som i øjeblikket er 
under udvikling, i fremtiden kunne komme til at rumme nogle af de muligheder for fotos og 
artslister, som efterspørges.  
 
David Manstrup spurgte til, hvordan man kan følge med i processerne omkring udvikling af 
artslister mv. Mark Desholm foreslog at knytte tættere bånd mellem Fuglenes Hus og 
Feltornitologisk Udvalg, da mere dialog er påkrævet. Det blev aftalt, at Mark Desholm og 
Feltornitologisk Udvalg mødes og fortsætter den fælles drøftelse lige efter sommerferien, for at 
fastholde momentum. 
 

 Budget for Feltornitologisk Udvalg 2017 
Egon Østergaard takkede for budgetoplægget, som lyder på 41.000 kr. i tilskud i 2017. 
Hovedbestyrelsen tager dette med ind i overvejelserne for DOFs samlede budget for 2017. 
 

 Feltornitologernes ti bud 
Dokumentet har været behandlet i Naturpolitisk Udvalg, endvidere ønskedes Feltornitologisk 
Udvalgs kommentarer. FeltUd havde ingen kommentarer til den fremsendte udgave, indholdet er 
fint, og udvalget kan stå inde for det. 
 

7. Bestyrelsens konstituering 

a. Fordeling af HB‐opgaver 
Hovedbestyrelsens medlemmer fordelte arbejdsopgaverne imellem sig. Det rettede bilag bliver 
rundsendt til endelig godkendelse. 

 
b. Vedtagelse af Hovedbestyrelsens forretningsorden. 
Forretningsordenen blev vedtaget. 
 
c. Gennemgang af tegningsforholdene i DOF 
Tegningsforholdene i DOF blev godkendt. 

 
8. Skagen Fuglestation  

 
a. Vedtægter 
Hovedbestyrelsen reviderede udkast til vedtægter for Skagen Fuglestation. Universiteter og 
forskningsinstitutioner er tiltænkt plads i bestyrelsen for Skagen Fuglestation. Det afdækkes 
for tiden, hvilke danske institutioner, der har interesse for arbejdsopgaven og hvilke personer, 
der i givet fald kan repræsentere de pågældende institutioner. 
 
b. Stillingsbeskrivelse 
Hovedbestyrelsen indgav rettelser til stillingsannonce og stillingsbeskrivelse for den 
kommende naturvejleder ved Skagen Fuglestation. Den endelige tekst skal godkendes af 
Hovedbestyrelsen inden stillingsopslaget offentliggøres. Ansøgningsfristen bliver 1. 
september. 
 
c. Annoncetekst  
Hovedbestyrelsen reviderede annonceteksten vedrørende udlejning af lejlighed i det Grå Fyr 
til medlemmer, der vil arbejde som frivillige ved fuglestationen. Lejligheden rummer 4 
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sengepladser. Efter Hovedbestyrelsens endelige godkendelse sendes teksten til 
Naturstyrelsen i Skagen til kommentering. 
 
d. Status på forhandlinger om samarbejdsaftale med Naturstyrelsen 
Nils‐Erik Norsker og Sigrid Andersen orienterede om de forestående forhandlinger med 
Naturstyrelsen. 
 
e. Ansøgning om støtte til ringmærkningsaktiviteter i efteråret 2016  
I forbindelse med den kommende fuglestation er der behov for en grundig afdækning af 
mulighederne for at opfylde de videnskabelige og formidlingsmæssige mål for ringmærkning i 
områderne helt tæt på Det Grå Fyr, i fyrhaverne og nærområderne. Til dette formål har 
Hovedbestyrelsen, helt ekstraordinært, besluttet at støtte en ansøgning om 
ringmærkningsforsøg med en engangsbevilling på 40.000 kr. til gennemførelse af 
ringmærkning i august, september og oktober måned 2016.  

 
9. Opfølgning 

 
a. Evaluering af kvindeseminar 
Kirsten Marie Haugstrup og Lene Smith har i foråret 2016 afviklet et vellykket kvindeseminar. 
Vurderingen fra deltagernes side er, at flere kvinder gerne vil engageres i DOFs naturpolitiske 
arbejde, men at det bl.a. kræver, at DOF tilbyder opgraderingskurser, at foreningen i højere 
grad er bevidst om at invitere og opmuntre kvinderne samt at udpege konkrete opgaver, som 
der er behov for at få løst. Evalueringsrapporten fra Kvindeseminaret indgår i processen 
omkring udvikling af DOFs strategi 2017‐2020. 
 
b. Besættelse af vakant plads i Naturpolitisk Udvalg  
Mogens Hansen blev valgt ind i Naturpolitisk Udvalg.  

 
10. Drift og økonomi  

 
a. Kvartalsregnskab 31/3‐2016 
Hovedbestyrelsen tog kvartalsregnskabet til efterretning. 
 
b. Samarbejdsaftale med Ældresagen 
Hovedbestyrelsen godkendte, at DOF afprøver et samarbejde med Ældresagen, hvor der gives 
rabat i Naturbutikken mod annoncering i Ældresagens Tilbudsavis. 
 
c. Udkast til forretningsplan for Naturbutikken 
Lars Engmark orienterede kort om tankerne bag forretningsplanen for Naturbutikken. Såvel 
DOF Travel som Fugleværnsfonden er positive over for et tættere engagement med 
Naturbutikken, men ønsker at kende mere til, hvad det koster at gennemføre. Lars Engmark 
tilretter udkastet, der kommer på Hovedbestyrelsens dagsorden igen til august. 
 
d. Formandens frikøb 
Hovedbestyrelsen vedtog at øge formandens frikøb fra 20 pct. til 25 pct. af en fuldtidsstilling. 
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11. Aktuelt  

a. Dansk naturpolitik 

‐ Evaluering af Naturmødet 

DOFs deltagelse ved Naturmødet i Hirtshals er blevet evalueret af deltagerne fra DOF 

Nordjylland, DOF Nordvestjylland, DOF UNG, Hovedbestyrelsen og medarbejderne i Fuglenes 

Hus. Samlet set har det været en succes. Hovedbestyrelsen besluttede, at DOF skal være med 

igen ved Naturmødet 2017, og derefter bedømmes resultaterne. Det er samtidigt besluttet, 

at DOF ikke deltager ved Folkemødet 2017. 

‐ Orientering om Den Danske Naturfonds rådgivende udvalg 

Egon Østergaad orienterede om sin deltagelse i Den Danske Naturfonds rådgivende udvalg 

og fortalte, at der vil blive nedsat et fagligt ad hoc forum, der kan drøfte specifikke 

problemstillinger efter ønske fra bestyrelse og udvalg. Det Rådgivende Udvalg har en vigtig 

og konstruktiv rolle som sparringsudvalg for bestyrelsen. De første naturområder forventes 

opkøbt i nærmeste fremtid, og om et halv års tid kan flere, måske større, være på vej.  

‐ Vildtforvaltningsrådet  

Egon Østergaard orienterede om Naturstyrelsens tilladelser til regulering af bramgås i 

foråret 2016 bl.a. i Natura 2000 områder med truede engfugle, fx på Mandø.  DOF har 

kritiseret administrationen skarpt i Rådet og i pressen, og Naturstyrelsen har bedt DCE ved 

Aarhus Universitet om en vurdering af om reguleringen. DCE forventes at have noget klar 

efter 1. juli 2016.   

b. Internationalt 

Ingen bemærkninger. 

12. Eventuelt 

Ingen bemærkninger 

 
 
 
 


